

*Permanent Mission of the
Republic of Djibouti
to the United Nations*



COPY

الوفد الدبلوماسي لجمهورية جيبوتي
لدى الأمم المتحدة

DJGA/1-1

The Permanent Mission of the Republic of Djibouti to the United Nations presents its compliments to the office of the President of the sixtieth session of the United Nations General Assembly and has the honor to inform that the Government of Djibouti has decided to present its candidature to the Human Right Council at the elections to take place on 9th May 2006. The Government of Djibouti is an endorsed candidate of the African Group

The Republic of Djibouti attaches the utmost importance to the promotion and protection of human rights and supports all international and regional efforts aimed at the advancement of human rights and fundamental freedoms, democracy, good governance and the rule of law.

In accordance with resolution A/RES/60/251, Djibouti will submit shortly an aide-memoire containing its voluntary pledges and commitments.

The Permanent Mission of the Republic of Djibouti to the United Nations avails itself of this opportunity to renew to the Office of the President of the sixtieth session of the United Nations General Assembly the assurances of its highest consideration.

RECEIVED
APR 20 2006
THE PRESIDENT OF
THE GENERAL ASSEMBLY

GENERAL ASSEMBLY
AFFAIRS BRANCH/DGA
New York, 20th April 2006

Office of the President of the General Assembly
United Nations,
New York, NY, 10017
fax (212) 963 3301

AIDE MEMOIRE

**DJIBOUTI'S VOLUNTARY PLEDGES AND COMMITMENTS IN
ACCORDANCE WITH RESOLUTION A/RES/60/251**

Djibouti has decided to present its candidature for election to the United Nations Human Rights Council at the elections to be held by the General Assembly on 9th May 2006 pursuant to General Assembly Resolution A/RES/60/251

Djibouti welcomes the establishment of the Human Rights Council as a significant step in the efforts by the international community to enhance the promotion and respect of all human rights and will continue to support all initiatives aimed at creating a stronger, more efficient and less politicized organization that upholds the principles enshrined in the UN Charter, the Universal Declaration of Human Rights and the principles of indivisibility, interrelatedness and interdependence of all human rights.

The Republic of Djibouti is a state party to the main core United Nations Human Rights instruments such as:

- International Covenant on Civil and political Rights and
 - The Optional Protocol to the International Covenant on Civil and Political Rights
 - The second Optional Protocol to the International Covenant on Civil and Political Rights, aiming at the abolition of the death penalty

- International Covenant on Economic, Social, and Cultural Rights

- Convention against Torture and Other cruel, Inhuman or degrading Treatment or Punishment.
- Convention on the elimination of all forms of discrimination against women
- Convention on the Rights of the Child

Further more Djibouti is a state party at the international level to:

- The 1951 Convention on the status of refugees and its 1967 Protocol
- The Rome statute of the International Criminal court
- The Protocol to Prevent, Suppress and Punish Trafficking in person, Especially Women and Children, supplementing the UN Convention against Transnational Organized crime.

The Republic of Djibouti pledges to ratify:

- The optional Protocol to the Convention on the Rights of the Child on the Sale of children, children prostitution and child pornography
- The Optional Protocol on the Convention on the Rights of Child on the involvement of Children in Armed Conflicts
- International Convention on the Elimination of All Forms of Racial Discrimination

At the regional and continental level Djibouti is state party to the:

- African Charter on Human and Peoples' Rights
- Protocol to the African charter on Human and People's rights on the Right of Women in Africa

Furthermore Djibouti has and will continue to play a critical role in the mediation and resolution of regional conflicts in order to permit suitable and necessary conditions for the protection, promotion and enjoyment of all human rights

At the National level:

The Constitution places great importance on Human Rights and Civil Liberties, and its guarantees conform to the standards under relevant international instruments. Title II of the Constitution and articles 10 to 20 uphold the question of human rights and human dignity.

Furthermore, the country has taken progressive steps to ensure the full enjoyment of all human rights and in particular those of women on the basis of equality of their human rights and fundamental freedom.

- Djibouti has adopted the family code on 31st of January 2002 making gender equality a fundamental principle of the Djiboutian society and a basis for the strengthening of the family unit.
- The ratio of women representation in parliament has passed from none to 11% by enactment from the Government, which counts two women in its cabinet.
- The role of the Ministry of Justice has been enlarged to deal with the question of human rights.
- The Government of Djibouti has created the post of Mediateur (ombudsman). The role of this institution is to mediate between citizens and public authorities in order to respect the rules of equality, equity, and the primacy of law. It contributes to conciliation between citizens and administrations as well as settlements of administrative disputes while examining complaints of those who consider themselves victims of illegal or inequitable administrative decisions.

Djibouti has shouldered important human responsibilities by protecting and sheltering an enormous number of refugees since its independence in 1977 and in this regard reiterates its commitment to fulfilling its obligations in accordance with the principles of international refugees law and international human rights law.

Committed to continue its active contribution to the promotion and protection of the Human Rights at all levels, the Republic of Djibouti would highly appreciate the valuable support of the Member States of the United Nations to its candidature.

AIDE MEMOIRE

LES ENGAGEMENTS VOLONTAIRES DE LA REPUBLIQUE DE DJIBOUTI CONFORMEMENT A LA RESOLUTION A/RES/60/251

La République de Djibouti a décidé de présenter sa candidature a l'élection au Conseil des Droits de l'Homme des Nations Unies lors des élections prévues le 09 Mai 2006 conformément a la Résolution A/RES/60/251 de l'Assemblée Générale.

Djibouti a salué la création du Conseil des Droits de l'Homme comme une étape cruciale des efforts de la Communauté Internationale visant a renforcer la promotion et le respect de tous les droits humains et continuera sans cesse a soutenir toutes les initiatives a créer une organisation plus efficace, plus solide et moins politisée qui respecte les principes de la Charte des Nations Unies, la Déclaration Universelle des Droits de l'Homme, et les principes d'indivisibilité, d'interdépendance et de complémentarité de tous les Droits de l'Homme.

La République de Djibouti est partie aux principaux instruments des Nations Unies tel que :

- Pacte international relatif aux droits civils et politiques
 - Protocole facultatif se rapportant au Pacte international relatif aux droits civils et politiques
 - Deuxième Protocole facultatif se rapportant au Pacte international relatif aux droits civils et politiques visant à abolir la peine de mort
- Pacte international relatif aux droits économiques, sociaux et culturels
- Convention contre la torture et autres peines ou traitements cruels, inhumains ou dégradants

- Convention sur l'élimination de toutes les formes de discrimination à l'égard des femmes
- Convention relative aux droits de l'enfant

Par ailleurs, Djibouti est partie au niveau international a :

- Convention de 1951 relative au statut des réfugiés et son Protocole de 1967
- Statut de Rome relative à la Cour Pénale Internationale
- Protocole additionnel à la Convention des Nations Unies contre la criminalité transnationale organisée visant à prévenir, réprimer et punir la traite des personnes, en particulier des femmes et des enfants

La République de Djibouti s'engage à ratifier:

- Protocole facultatif à la Convention relative aux droits de l'enfant, concernant l'implication d'enfants dans les conflits armés
- Protocole facultatif à la Convention relative aux droits de l'enfant, concernant la vente d'enfants, la prostitution des enfants et la pornographie mettant en scène des enfants
- Convention internationale sur l'élimination de toutes les formes de discrimination raciale

Au niveau régional et continental la République de Djibouti est partie:

- Charte africaine des Droits de l'Homme et des Peuples
- Protocole a la charte africaine des Droits de l'Homme et des Peuples relatif aux Droits de la femme.

Par ailleurs, la République de Djibouti a et continuera de jouer un rôle important dans la médiation et le règlement des conflits régionaux afin de jeter les bases et les conditions nécessaires pour la protection, la promotion et la jouissance de tous les Droits de l'homme

Au niveau national:

- La Constitution djiboutienne accorde une importance prépondérante aux Droits de l'Homme et aux libertés civiles qui sont conformes aux normes

pertinentes telles que contenues dans les instruments internationaux. Le Titre II de la Constitution et notamment ses articles 10 à 20 mettent en exergue les Droits de l'Homme et la Dignité humaine.

- Par ailleurs le pays a entrepris une série de reformes législatives afin de parfaire la jouissance par tous de tous les Droits de l'Homme notamment les Droits de la Femme sur la base de l'égalité des droits et des libertés fondamentales.
- La République de Djibouti a adopté le 31 Janvier 2002 le Code de la Famille faisant ainsi de l'égalité du genre un principe cardinal de la société djiboutienne et une base pour consolider l'unité familiale.
- Le pourcentage de représentation du genre au Parlement est passé de nul à 11% grâce à des mesures législatives du Gouvernement qui compte deux femmes dans ses rangs.
- Le rôle du Ministère de la Justice a été élargi pour prendre également en charge la question des Droits de l'Homme
- Le Gouvernement de la République de Djibouti a créé le poste de Médiateur de la République. Le rôle de cette institution est d'intercéder entre le citoyen et les autorités publiques afin de faire respecter les règles d'égalité, d'équité et la primauté du Droit. Il contribue à concilier et à régler les différends entre l'administré et l'administration en examinant les plaintes de ceux qui se sentent lésés par des décisions administratives illégales ou injustes.

La République de Djibouti a supporté des responsabilités humaines importantes en protégeant et en abritant un grand nombre de réfugiés depuis son Indépendance en 1977 et réitère à cet égard son engagement à remplir ses obligations conformément aux principes internationaux des Droits des réfugiés et du Droit humanitaire International.

Fermement déterminée à continuer à oeuvrer à la promotion et à la protection des Droits de l'homme à tous les niveaux, la République de Djibouti apprécierait hautement le soutien précieux des Etats Membres des Nations Unies pour cette candidature.